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Som nyvald ordförande vill jag börja med att tacka 
alla för förtroendet! Efter att ha arbetat för SSF 
sedan 2006 med diverse sysslor, så tycker jag mig 
ha en bra insikt i vår verksamhet. En insikt vilken 
jag tror mig ha nytta av i mitt ordförandeskap. 
Vilket är ett ordförandeskap jag inte eftersträvat 
men som nu blivit verklighet så vi kunde få en 
styrelse på plats i Västerås. Och som jag sa, har ni 
nu baxat mig ända hit så får ni skylla er själva.
Verksamhetsåret är redan i gång. Vi har, då detta 

LEDARE

Predator’s Jäger och Herröskogens
Moltas
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kommer i tryck, påbörjat de arbeten styrelsen 
blev ålagda på riksfullmäktige. Däribland 
undersöka möjligheten att få till en stambokförd 
titel för Skallkungsvinnaren, kravställa en 
sökfunktion i vårt Rasdata samt att få en 
arbetsgrupp för Skallkungen på plats.
  Jobbet med att uppdatera Rasdata med de 
ändringar som 
måste göras med 
anledning av våra 
nya jaktprovsregler 
är redan startat så 
Rasdata kommer 
vara redo då 
jaktproven drar 
i gång i augusti. 
Utbildning av 
provledare och domare är även det planlagt.
Vi fortsätter även jobbet med förberedelserna 
för exteriördomarkonferensen 2023 och 
därmed förknippade uppdateringar av 
domarkompendierna.
  Jag hoppas att om ni känner för att hjälpa till 
med något arbete i vår förening, inte tvekar utan 
hör av er till någon i styrelsen! Och kom ihåg att 
det även behövs arbetskraft i våra lokalklubbar. 
Det finns alltid plats för fler och ju fler vi är som 
hjälps åt, desto bättre.
  Påsken har i år bjudit på fantastiskt väder i 
stort sett över hela vårt land. Jag har haft en 
lugn och skön påsk med vänner och familj, god 
mat och dryck och många skratt. Det har varit 
ett välkommet avbrott i en ovanligt hektisk 
vårvinter på fler än ett sätt. Fullt upp på jobbet 
och SSF samtidigt som diverse renoveringar på 
hemmaplan pockar på uppmärksamhet. Fast vila 
det kan man ju göra sen har jag hört.
  För att återknyta till min förra ledare så har 

“ kom ihåg att det även behövs 
arbetskraft i våra lokalklubbar. Det 
finns alltid plats för fler och ju fler vi 

är som hjälps åt, desto bättre.” 
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jag nu i påsk hunnit med att laborera lite med 
laddningar till min nya kärlek, en Brno 527 i 
kaliber 7,63x39. Och jag är väldigt nöjd! En 
smidig, välskjutande och överlag mycket trevlig 
bössa. Min gamla Sako i 22 Hornet börjar 
ligga risigt till i vapengarderoben men jag har 
inte övergett den helt ännu. 527:an kommer få 

bekänna färg på 
riktigt nu i höst så 
får vi se vilken som 
blir favoriten sen. 
Nu hänger förstås 
inte allt på vilken 
bössa man har utan 
den bakom kolven 
ska ju också göra 
sitt.

  Hoppas vi får en bra vår och sommar och att 
kycklingarna får en fin tid att växa. Och glöm 
inte att träna era hundar så de är redo till hösten. 
Personligen tror jag att det är jag som behöver 
tränas snarare än hundarna, coronatjockis som 
man blivit…

Ha det bra alla!
Med vänliga hälsningar,
Anders Lundberg, Ordförande SSF
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foto | ÅSA FJÄLLBORG
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Med den annalkande barmarkssäsongen börjar 
också nedräkningen mot den efterlängtade 
jaktsäsongen och allt spännande som den för 
med sig. Lite tips och inspiration på hur vi kan 
förbereda oss och våra fyrbenta för denna blir 
ledstjärnan i detta nummer. Lokalklubbarnas 
jaktprovsannonser finns att läsa och möjliggör för 
oss att planera in jaktprovssäsongen. 

Under våren har klubbens Riksfullmäktige och 
Riksutställning gått av stapeln och arrangerande 
lokalklubb, SSF Syd, låter oss ta del av detta. Det 
har tillkommit ett flertal nya i Riksstyrelsen som 
vi får stifta bekantskap med och vår nye Rik-
sordförande får traditionsenligt presentera sig i 
ledaren. 
  Vidare är det som bekant Ulf Lindroth som 
berikar med sin ”Krönika” och vi får stifta 

NU HAR DET VARIT SÄSONGSVÄXLING IGEN NÄR VÅREN HAR GJORT SITT 
INTÅG RUNT OM I LANDET OCH FÖRHOPPNINGSVIS ÄR DET SNÖFRITT 
VID TIDEN DÅ VI HÅLLER TIDNINGEN I HANDEN. VÅREN HAR BJUDIT PÅ 
FLERTALET GLIMTAR AV SKOGSFÅGLAR OCH DET TILLSAMMANS MED 
VINTERNS PREDATORJAKT HÅLLER FÖRHOPPNINGARNA UPPE FÖR EN 
BRA FÖRYNGRING.

ARBETSKOMMITTÉN FÖR STÅNDSKALL HAR ORDET

bekantskap med ytterligare en medlem i ”Pro-
filen” samtidigt som en ny ”Panel” får svara på 
en fråga.

Vi fortsätter med mantrat att alla medlemmar 
utgör grunden för vår medlemstidning och vi 
ser gärna att just Du vill vara med och bidra 
till kommande nummer. Målet är givetvis att 
innehållet i tidningen ska vara spännande och 
informativt. Kanske har Du något intressant att 
berätta eller har tips på något eller någon. Tveka 
inte att kontakta oss i arbetsgruppen! 

Vi önskar alla trevlig läsning och en härlig 
sommar!

INJAGNINGSKOMPENDIUM
Det 40-sidiga häftet som uttömmande beskriver injagningens alla faser från val av valp 

 till de första jaktturerna, har fått lysande recensioner i jakttidningarna. 

”En välskriven och instruktiv handbok om trädskällaren och jakten med den”,  
skriver Svenska Jägareförbundets tidning Svensk Jakt. 

Författare är Kjell Rosberg, Jan Domarhed och Leif Öhgren. Illustratör: Leif Holmqvist 

Kompendiet finns att köpa 
hos lokalklubbarnas kassörer. 
PRIS: 100 kr

SSF HAR 
FÖLJANDE  
TILL SALU:

FINNS ATT BESTÄLLA PÅ WEBBEN ELLER  
KÖPA HOS LOKALKLUBBARNAS KASSÖRER

Injagningskompendium
Medlem - 100  kr, Icke medlem - 250  kr

Raskompendium
Medlem - 150  kr, Icke medlem - 300  kr

PORTO TILLKOMMER!
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Inte nog med att grusvägarna i närområdet är 
mer eller mindre framtinade, jag har dessutom 
fått veta att temat för detta nummer av Ståndskall 
är hur vi förbereder hundarna för säsongen.
  Jag vet inte riktigt. Förbereder jag någon hund? 
Det kan kanske diskuteras. Förberedelserna var 
definitivt mer fokuserade tidigare i den jaktliga 
karriären.
  När min första finnspetstik Purri var inne på 
sin andra sommar cyklade jag två mil med henne 
varannan kväll från maj till augusti. Jag minns 
inte exakt vilket datum jag började släppa henne 
i skogen, men jag har en känsla av att det är lika 
bra att inte gräva alltför djupt i de minnena. Lydig 
blev hon aldrig, kanske inte ens helt tam. Men 
uthållig var hon.
  Ett antal år senare hittade jag en perfekt 
träningssyssla för nästa tik, Ria. Hon hade ham-
nat med mig nere i Småland och från 1 augusti 
jagade vi grävling titt som tätt.
  Den allra första kvällen jag släppte henne drev 

hon allt möjligt i mörkret, inklusive rådjur och 
älg, tills hon snubblade över en unggrävling 
ute på en klövervall. Men efter den första torra 
knallen av en .22lr var injagningen över. Därefter 
ignorerade hon allt annat vilt så länge det var 
mörkt och jag tog på en pannlampa. Det är inte 
för mycket sagt att tala om en grävlingspassion.
  Det började bra. På ett par säsonger sköt jag ett 
tjugotal grävlingar för henne och då fick vi ändå 
bara de som inte var alltför nära ett gryt då hon 
hittade dem. Efter en timme på grävlingjakt och 
ett kort ståndskall var hon helt slut, så ett tiotal 
sådana jakter inför fågelpremiären var en lysande 
förberedelse.
  Men allt roligt har ett slut. Ria lärde sig att ta 
relativt kalla spår och började hitta grävlingar 
långt utom hörhåll. Vad värre var, hon började 
följa dem ner under jord och kunde ligga och 
skälla i timmar.
  En kväll gav jag upp letandet och gick hem. 
Jag lämnade bakluckan på bilen öppen och gick 

KRÖNIKAN

Inte för mycket
och inte för lite

  –  S T Å N D S K A L L  |  N R  2  2 0 2 2   –

Att bo i tält kan kräva lite träning, inte minst om två trötta 

hanhundar ska samsas.
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och la mig. Nästa morgon hittade jag en jordig 
finnspets med delvis söndertuggad nos i bilen och 
därmed fick det vara slut på det roliga. Sådant 
kan man inte riskera med dagar kvar till fågel-
premiären. Nu är den träningsmöjligheten till 
råga på allt senarelagd till 21 augusti.
  Frågan är vad jag gör idag. Min första tanke är 
faktiskt inget, men lyckligtvis inser jag ganska 
snabbt att det inte stämmer.
  Det går visserligen att jaga igång konditionen 

på en frisk hund i sina bästa år, men det betyder 
oundvikligen att man har minst hund att köra 
med i början av säsongen. Då är dagarna långa, 
samtidigt som värmen kan göra arbetet tuffare 
för hunden och jaktsuget kan vara stort. Att träna 
kondition under jakt, kanske från premiären fram 
till älgjaktsstarten, blir därför en felprioritering 
av rang.
  Däremot ligger mer av dagens träning inbäddad 
i vardagen. Först och främst har jag hägnat in 

  –  S T Å N D S K A L L  |  N R  1  2 0 2 2   –  –  S T Å N D S K A L L  |  N R  2  2 0 2 2   –

tomten och låter Rapp tillbringa många tim-
mar därute, året om. Det i sig är kanske ingen 
träning, men när man tillsätter en vorsteh bränns 
det mer energi.
  Jag brukar hitta tillfällen att låta hundarna 
sträcka ut även vintertid. Skidor, skoter, plogade 
skogsbilvägar, det brukar finnas möjligheter på 
jaktmarkerna. Därmed är de inte helt förslappade 
när vägarna tinar fram.
  Från maj cyklar jag med dem, var för sig. Mina 
hundar är olika stora och olika gamla, så ingen av 
dem tycker det är roligt att anpassa sig efter den 
andra. Det kan diskuteras hur mycket träning det 
ger en finnspets att trava ett antal kilometer, men 
en sak är säker – det ger mer än att ligga hemma.
I praktiken är husses flås en flaskhals av minst 
lika trånga dimensioner som någonsin hundarnas 
kondition. Därför lufsar jag också runt med hun-
darna i koppel. Därmed tränar jag även tålamod, 
både deras och mitt.
  Lydnad ägnar jag mig inte åt, åtminstone inte 
annat än som punktinsatser med vorstehn. Hund-
arna är med mig mest hela tiden och jag förväntar 
mig att de ska begripa en del själva. De känner 

mig tillräckligt väl för att läsa mig. Vid behov är 
jag tydlig, men viktigast är att de litar på mig. I 
praktiken formas de snarare än dresseras och det 
passar mig bra.
  Under somrarna är hundarna med på diverse fis-
keturer. Det är mycket värt att de är vana att bo i 
tält och vet precis vem som ska ligga var. På så vis 
undviks onödiga slagsmål mellan trötta och blöta 
hundar under jaktturerna. De får också träna på 
att gå långa sträckor i koppel längs stigar och i 
terräng. Det underlättar definitivt senare.
Det är inga massiva träningsdoser det handlar 
om, men en hyfsad underhållsträning året runt. 
Längre cykelturer under sensommaren och några 
släpp i mitten av augusti ger en lagom upptrap-
pning. Jag förväntar mig inte att ha fulltränade 
hundar till premiären, men tillräckligt för en 
vettig jakt. Resten får faktiskt ge sig självt under 
följande veckor.

Ulf Lindroth

 Jag brukar hitta tillfällen att låta hundarna sträcka ut även vin-

tertid. Skidor, skoter, plogade skogsbilvägar, det brukar finnas mö-

jligheter på jaktmarkerna. Därmed är de inte helt förslappade när 

vägarna tinar fram.

– Ulf Lindroth

  –  S T Å N D S K A L L  |  N R  2  2 0 2 2   –

Cykelträning, aldrig fel. Åtminstone så länge det inte är för 

varmt.
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Vilken relation har du till SSF?
- Sitter i styrelsen för Övre Norrbotten och i 
jaktprovskommittén för riks. 

Vad är det som har gjort att du har fastnat för 
den här jaktformen?
- Friheten att kunna jaga precis så som du vill 
utan att ta hänsyn till tider och andra människor. 
Prövningen att smyga på ett ståndskall och försö-
ka upptäcka fågeln. 
Att se och uppleva en hund som söker av ett om-
råde och helt plötsligt skäller där du inte trodde 
hunden var. Det är en sån skön känsla. Pigga i 
sinnet är våra hundar som kan förvåna en gång på 
gång både positivt och negativt! 

Hur förbereder du dig inför jakt? 
- Motionera både mig själv och min hund året 
runt. Kontrollerar bössan och försöker komma 
ihåg var jag lagt alla grejer när jag slutade ifjol. 
Sen har man ju analyserat fågeltillgången typ på 
allt som kan analyseras och lika fel har man varje 
år… 

Vilken utrustning tycker du är viktigast att  
ha med på jakt utöver hunden och geväret?
- Kompass och karta såklart! Är övertygad om 
att många tappar tjusningen med denna under-
bara ursprungsjakt genom att gå titta i den där 
pejlen. Sett alltför många gånger på prov när 
hundföraren stirrar blint på skärmen istället för 
att titta och lyssna. Har pejl själv så helt omodern 
är jag inte. Fick jag bestämma så skulle alla gå 
utan pejl i skogen minst 5 gånger/år. Allt för att 
komma ihåg hur det skall vara.  

-Termos med hett vatten så jag kan välja olika 
drycker under dagen. 

Finns det något tips du vill skicka med  
till nybörjare inom jaktformen?
- Gå inte för långa turer när hunden är ung. Lätt 
att vara för ivrig och “bränna” hunden. 
  Skjut aldrig om hunden inte gör rätt.
  Försök variera områdena så hunden får lära sig 
att söka nytt hela tiden. Mycket tid i skogen och 
sunt förnuft kommer man långt med. 

Namn: Mats Thorneus

Bor: Kiruna

Lokalklubb: Övre Norrbotten

Medlem sedan: 1986

Sysselsättning: Snöröjning på vintern, skogst-
jänster på sommaren.

Familj: Sambo och 2 utflugna vuxna tjejer. 

Hund: Finska spetsen Siri 

Favoritmat: Köttsoppa och älskar glass. 

Intressen: Längdskidåkning, snickra och sko-
gen

Detta visste du inte om mig: Hållit på med 
viltmålsskytte i 30 år.  Åkt 14 Vasalopp, varav 3 
gånger med mina barn. 

Profilen

Vilket är ditt bästa minne med 
 skällande fågelhund?  
- Pratade med min kompis Kent Barsk om jakten 
en höst för typ 15 år sedan och kom in på det här 
med ekorre. Jag sa att här i byn finns inga ekorrar 
alls. “Ska vi slå vad om att det finns” sa Kent. 
Hans tik var då väldigt intresserad av dem den 
hösten. Sagt och gjort, han kom och vi gick en 
sväng bort mot en större sjö. Jo du, de fanns där. 
På 3 km hade vi 18 ekorrskall!
  Ett nytt skall kom och vi smög lite oförsik-
tigt fram och vad sitter i toppen på en 2 m hög 
myrtall? En tupp! Helt plötsligt hoppar den 
ner på backen och börjar promenera iväg med 
hunden efter sig. Vi smyger iväg efter och när den 
kommer ut ur en skogsdunge med hunden ett par 
meter efter sig så får jag skjuta den på gångstånd. 

En sista reflektion som du vill  
dela med dig av? 
- Var inte rädd att starta din hund på jaktprov om 
du vet att din hund söker bra och kan skälla på 
fågel minst 10 minuter. Rörligt prov är ett bra sätt 
att börja. 

Mats Thorneus

Från ett jaktprov när det var flera minusgrader och det 
blev lite för skarpt. Jag var tvungen att hämta hunden som 
vägrade gå när provet var slut. Nå, lite får vi skämma bort 

dem.



14 15

  –  S T Å N D S K A L L  |  N R  2  2 0 2 2   –   –  S T Å N D S K A L L  |  N R  2  2 0 2 2   –

Förväntningarna är som vanligt stora på hösten 
som kommer, en god föryngring och en hund vid 
sin sida som fortsätter att utvecklas. Kraxande 
tuppar i gammelskogen under fjället eller kut-
trande orrar i hyggeskanten går lika bra för mig så 
länge hunden får jobba och husse får smyga mot 
ståndskallet. 
  För min del kommer även hösten handla om 
jaktprov. Min tik Tjäderbrännans Pirri ska få 
göra jaktsprovsdebut. Hon är inne på sitt tredje år 
och förväntningarna är skyhöga även om jag vis 
av egna erfarenheter vet att det kan gå hur som 
helst på ett jaktprov. 
  Jag har denna höst även lovat hjälpa till att jaga 
in en nybliven trädskällarjägare med hans första 
hund och det ser jag väldigt mycket fram emot.

Erik Skoglund
SSF Västerbottens Kustland
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Vilka förväntningar 
har du inför kommande 
jaktsäsong?

Min huvudsakliga jaktmark är belägen 3 mil norr 
om Hällefors inom Hällefors Jaktskytteklubb. 
Har jagat sedan tidigt 70-tal, i huvudsak fågel 
med trädskällare, och älg som passkytt samt en 
period som hundförare med gråhund.

Idag, 21 april, får jag väl inse att jaktsäsongen 
2021 är över för mig och Björkåslandets Aiko (3 
år). Visserligen har jag en björntest vid Almunge 
hundcenter att se fram emot. Fjolårets träning 
gick bra, och han var aktiv och vågade arbeta 
med björnarna, men nu är det en test som ska 
genomföras. Men, jaktsäsongen är över, så nu 
blickar vi framåt jag och Aiko.  

I ”mina” skogar i bergslagens ” blå berg” har 
det varit en hygglig tillgång av fågel i år. Min 
tro är också att ökning ska fortsätta kommande 
jaktsäsong 2022, om bara de första kyckling-
veckorna går bra. Fler tjäderhönor än 2020 har 
noterats, så förutsättningarna verkar goda. Aiko 
har utvecklats bra, och har en jaktprovsetta kvar 
för att bli jaktchampion. Det är min fromma 
förhoppning att så sker. Fromma och fromma 
är väl att ta i av en ateist som jag, men jag tror 
och hoppas det ska gå vägen. Vi planerar redan 
kommande säsong, och det är snart dags att boka 
säsongskort någonstans i Västerbotten. Det län 
jag föddes i för väldig länge sedan. 

Mina förväntningar på årets jakt är att Furu-
hedens Nalle fortsätter utvecklas som han gjort 
hittills.
  Förra hösten gick väldigt bra trots att han 
bara var drygt 1,5 år. Han tog ett andra pris (65 
poäng) på jaktprov redan i September.
  I år när han hunnit bli äldre och klokare, ökar 
så klart förväntningarna på jakten och jaktprovs-
resultaten, men det gäller att inte ha för höga krav 
på honom.
  Han är ju trots allt en unghund ännu, så man 
får räkna med att det blir fel ibland, om det ska 
bli rätt i slutändan.
  En förutsättning för detta är förstås att det finns 
fågel och att fågelföryngringen går framåt, så att 
vi har något att jobba med.

Tommy Johansson
SSF Nedre Norrbotten

Jag hoppas naturligtvis att fågeltillgången också 
ökar där såsom jag tror det gör här hemma. Vill 
gärna också se att älgjakten går snabbare kom-
mande år så trädskällarjakten får det utrymme 
den förtjänar. En ytterligare förhoppning är att 
någon uppfödare ser det som intressant att använ-
da Aiko som täckhund för någon av sina tikar. En 
så klok hund, med ett så stabilt psyke förtjänar 
att bidra till rasens utveckling. Men min främsta 
förhoppning är på det jaktliga planet, med många 
fina jakter, och få bomskott. Bomskotten var 
för många denna säsong, och det grämer mig. 
Träning av skyttet är jag skyldig Aiko, och det ska 
bli av i sommar. Så sammantaget önskar jag mig 
fina jaktdagar och inga bomskott. Det önskar jag 
mig er också, trädskällarvänner.

Roger Jävegård
SSF Sydsverige




























































